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Jižní Čechy

JIŽNÍ ČECHY Častá a drahá údrž-
ba, nebo hrozba hniloby a nakonec
i stržení. Některé oblíbené dřevěné
rozhledny na jihu Čech dlouhodo-
bě strádají. Tu na vrcholu Knížecí
stolec ve vojenském újezdě Boleti-
ce na Českokrumlovsku armáda
v zimě zbourala kvůli havarijnímu
stavu. Podobný osudměla i další ze
šumavských vyhlídek, volně pří-

stupná dřevěná vížka v Borových
Ladech zanikla před několika roky
kvůli hnilobě po dvacetiletém pro-
vozu. Delší životnost by přitom do
budoucna mohl zajistit odolnější
materiál, na Šumavě ho však musí
nejdříve povolit.
O betonovou rozhlednu na Boubí-

ně, která by nahradila stávající smr-
kovou konstrukci, dlouhodobě usi-
luje Kubova Huť na Prachaticku
coby její provozovatel. Projekt stav-
by je nachystaný, připravilo ho re-
nomované architektonické studio
Mjölk. „Na místě stávající vyhlídky

navrhujeme novou rozhlednu. Pře-
kvapivě jsme pro ni zvolili beto-
novou konstrukci. Ve spojení s mo-
derními technologiemi umožňuje
ultra-vysokopevnostní beton na-
vrhovat architekturu, která se svou
subtilností přibližuje konstrukcím
z oceli, ale má estetiku přírodního
materiálu,“ popsal architekt Jan
Vondrák.
Do klimaticky složitějších prostře-

dí je podle něj vhodné použít mate-
riály, které dokážou dřevo nahra-
dit. „A to modernějšími způsoby
konstrukcí, jež v náročnémprostře-
dí obstojí a zároveň v panenském
prostředí nenapáchají škody.
V podmínkách vrcholových partií
Boubína je životnost dřevěné kon-
strukce nízká, vyžaduje časté opra-
vy a s nimi spojené zásahy v přírod-
ně cenné lokalitě. Právě proto jsme
se v projektu rozhodli použít spe-
ciální beton,“ vysvětlil Vondrák.
Současná rozhledna stojí na vr-

cholu české strany pohoří od roku
2004. „Za tu dobu už byly tři ro-
bustní opravy, každá stála zhruba
1,5 milionu korun. Poslední jsme
dělali v září. Měnili jsme nosné prv-
ky, nejdéle příští rok nás to čeká
zase za milion,“ uvedl starosta Ku-
bovyHuti Zbyněk Klose s tím, že ná-
klady dokáže pokrýt výnos ze vstup-
ného. Od roku 2020 návštěvníci za
výhled platí 50 korun.
Rozhledna se nachází v první

zóně parku, která spadá pod nejvyš-
ší stupeň ochrany na území chráně-
né krajinné oblasti (CHKO). Proto-
že zákon umisťování nových staveb
na tomto území zakazuje, musí se
zažádat o výjimku. Současná vyhlíd-
ka získala povolení jako dočasná
stavba na 25 let, to vyprší koncem
roku 2027. Kubova Huť takmusí žá-
dat o nové. „V případě rozhledny
na Boubíně je potřeba zdůvodnit
veřejný zájem a zároveň musí být
vyloučený negativní vliv na prostře-

dí a předměty ochrany,“ sdělila už
dříve vedoucí odboru ochrany kul-
turní krajiny a CHKO Šumava Silvie
Havlátková. Loni v srpnu se usku-
tečnilo k této věci jednání. „Byli
tam přítomni zástupci národního
parku a CHKO, architekti a další od-
borníci přes materiálové inže-
nýrství. Řešili jsme, jak se chová
materiál, ze kterého bychom roz-
hlednu rádi postavili. Nemám za-
tím dojem, že by tomu byli místní
ochranáři přírody naklonění,“ zmí-
nil starosta.

Zpátky na Rýdův kopec
A po devíti letech chátrání se péče
dočkala rozhledna Rýdův kopec
v jindřichohradecké části Děbolín.
Krátce po jejím zpřístupnění v roce
2015 se objevily problémy s kvali-
tou nátěru. Následoval letitý spor
s dodavatelem, který skončil finanč-
ním vyrovnáním. Stavba ale roky
pustla a nemohla plně sloužit ná-

vštěvníkům. „Zatékalo do vnějšího
dřevěného schodiště a začalo pras-
kat. Teď ho předěláváme a zároveň
přibude nové obložení. Práce v pod-
statě finišují. Budeme dělat druhý
nátěr, aby se vše stihlo do sezony,“
přiblížil Martin Hlídek, jednatel fir-
my Vertigo Písek, která pro Jindři-
chův Hradec stavbu od listopadu
opravuje za čtyři miliony korun.
Zaniklou šestimetrovou rozhled-

na, jež sloužila turistům Knížecího
stolce od léta 2012, Vojenské lesy
a statky (VLS) nahrazovat neplánu-
jí. „Nová se aktuálně stavět vůbec
nebude, a to především s ohledem
na skutečnost, že byla zrušená i tu-
ristická trasa vedoucí na Knížecí sto-
lec. Ostatně i před zrušením vstupu
veřejnosti do vojenského výcviko-
vého prostoru Boletice by stavba
funkční, dlouhověké a bezpečné
rozhledny nebyla ekonomicky
únosná,“ sdělila mluvčí VLS Marti-
na Vyskočilová.

BORŠOV NAD VLTAVOU Pečlivě
obchází chatku a přitom kontrolu-
je, jestli jsou dveře zamčené, okna
pořádně zabezpečená okenicemi či
jestli není někde něco rozbitého.
Po policistovi Danielu Piklovi

z českobudějovického oddělení hlíd-
kové služby chatu na kraji lesa u osa-
dy Březí u Boršova nad Vltavou na
Budějovicku raději ještě prohlédne
policejní psovod s německým ovčá-
kem. Vše je v pořádku, a tak policis-
té nechávají na zápraží rekreačního
domku leták, kde se majitelé dozvě-
dí, proč se chatky kontrolují a co dě-
lat, když by byla vykradená.
„Vždy raději lidem zdůrazňuje-

me, že pokud se setkají s vykrade-
ným objektem, je důležité ho hlav-
ně neuklízet a oznámit to,“ přidala
důležitou radu policejní mluvčí
Lenka Krausová.
Každý rok se na jaře a na podzim

její kolegové věnují zvýšené kontro-
le rekreačních objektů, které jsou
přes zimu častým cílem zlodějů.
Stejné to bylo i včera, kdy se policis-
té z oddělení v Boršově a z Budějo-
vic vydali k osadě u Vltavy.
Po prašné cestě mezi lesem a cha-

tami se vydávají dolů k řece. Žád-

nou vykradenou či poškozenou
chatku naštěstí nenašli, majitelé si
na zimu vše dobře zavřeli a zajistili.
„V zimním období doporučujeme

majitelům, aby v chatách či chalu-
pách nenechávali nic cenného a od-
váželi si věci pokud možno domů.
Když už to není možné, tak je dob-
ré si věci nafotit a nechat si od nich
například účtenky či faktury. Aby
to v případě odcizení policistůmpo-
mohlo při nacenění daných věcí
a při samotném pátrání,“ doplnila
Krausová.

Funguje sousedská domluva
Podle policie jsou dobrou prevencí
proti krádeži i samotné vztahy
mezi chataři a sousedy. „Většinou
někdo v oblasti zůstává přes celý
rok, tak se s ním dá domluvit, aby
dohlédl i na další chatky. Pak bude
dobře vědět, jestli se u objektů po-
hybují cizí lidé a sousedy může
rychle upozornit, či zavolat přímo
policistům na linku 158,“ zmínila
mluvčí. Od ledna do března letošní-
ho roku zaznamenali policisté v ce-
lém kraji dvacet vloupání do re-
kreačních objektů, což je pokles
o šestnáct případů.— Petr Lundák

Pomůže rozhlednám beton?

Je všechno zamčené?Policista Daniel Pikl kontroluje před sezonou zabezpečení chat v chatové oblasti Březí a URybů uBoršova nad Vltavou naČesko-
budějovicku.Majitelům nechává také informativní letáky a upozorňuje před riziky, které od zlodějů hrozí. Foto: Petr Lundák,MAFRA
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ČESKÉ BUDĚJOVICE Skupina
ČEZ společně s českou vládou v po-
sledních letech stále více cílí na roz-
voj jaderné energetiky. Odráží se to
například i v plánech na vybudová-
ní dalších jaderných bloků v Jader-
né elektrárně Temelín (JETE) nebo
na vývoji a výstavbě malého modu-
lárního jaderného reaktoru na jihu
Čech. K tomu by jim měly význam-
ně pomoci také Jihočeská univerzi-
ta (JU) či Vysoká škola technická
a ekonomická v Českých Budějovi-
cích (VŠTE).
Nově navázaná spolupráce se však

má kromě jaderné energetiky týkat
i obnovitelných zdrojů či energetic-
kých úspor. Na obou školách by se
některé programy měly proměnit
tak, aby odrážely poptávku spoje-
nou s rozvojem energetiky na jihu
Čech. „Jsme ochotní je inovovat

a upravit, aby byli absolventi pro ta-
kový průmysl maximálně připrave-
ní,“ ví rektor VŠTE Vojtěch Stehel.
Zároveň si při této příležitosti po-

chvaluje také užší provázání obou
vysokých škol, které v minulosti
častěji stály spíše vedle sebe. „Díky
spolupráci mohou v budoucnosti
vznikat projekty prospěšné pro
celý kraj nebo energetiku obecně.
S univerzitou chceme spolupraco-
vat i ve výzkumu, zejména v oblasti
3D tisku kovu,“ doplňuje.

Přesunou školicí středisko
Pro Pavla Kozáka jako rektora JU
byla součinnost škol jedním z hlav-
ních témat při nástupu do funkce.
V nově navázané spolupráci vidí ob-
rovský potenciál. „Školamá devět ti-
síc studentů v různých programech
a oborech a už nyní vzniká nový pro-

gram týkající se udržitelnosti napříč
fakultami. V něm by se měly objevit
předměty využitelné i při rozvoji
JETE,“ přibližuje Kozák.
Jedním z partnerů rozvoje ener-

getiky je i Jihočeský kraj, jehož
hejtmanMartin Kuba už dříve před-
stavil plány na budovánímodulární-
ho reaktoru. „Nyní probírámemož-
nosti, za jakých by tento typ reakto-
rumohl na jihu Čech vzniknout. Bu-
deme potřebovat, aby se zdejší vy-
soké školy více věnovaly technic-
kým oborům. Ve srovnání s jinými
regiony v tomto ohledu nedominu-
jeme a jsem rád, že to vnímají i rek-
toři obou škol,“ podotýká Kuba.
Podle něho se otevírá možnost,

jak se díky propojení škol, kraje
i skupiny ČEZmohoumístní odbor-
níci zapojit do budování kritické
energetické infrastruktury.

„Celý sektor je u nás trochu po-
znamenaný tím, že tito lidé 25 let
poslouchají, že se budou stavět a vy-
víjet nová energetická zařízení,
a nic se neděje. Toto musíme změ-
nit, protože k tomu máme dobré
podmínky,“ doplňuje hejtman.
V souvislosti s plány na rozšíření

elektrárny i výstavby modulárního
reaktoru plánuje vedení ČEZ přesu-
nout z Brna do jižních Čech školicí
středisko, které by mohlo stát pří-
mo v Temelíně. „Do budoucna by
se mohlo rozšířit i do krajského
města. Jedním z hlavních důvodů
přesunu centra je i to, že nám první
generace operátorů pomalu odchá-
zí do důchodu. Budeme muset ča-
sem obměnit až třicet procent per-
sonálu,“ upozorňuje ředitel divize
jaderná energetika skupiny ČEZ
Bohdan Zronek. —Michal Bělský

Na Knížecí stolec už se turisté
nepodívají, nejistá je budoucnost
vyhlídky na Boubíně, v Děbolíně
teď vrcholí opravy.
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Vysoké školy připraví odborníky pro ČEZ

Vloupání do chat
ubylo o polovinu
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Zemřel hokejista
Václav Mařík
Ve věku 77 let včera zemřel bývalý
hokejový útočník Motoru Václav
Mařík. V kariéře se stal dvojnásob-
nýmmistrem ligy, byl reprezentan-
tem a vítězem kanadského bodová-
ní základní části nejvyšší soutěže
v ročníku 1970–71. (pkj)

Černá v Pošumaví

Na hlavním tahu
opraví most
V pondělí začne oprava mostu
přes Lipno v Černé v Pošumaví na
Krumlovsku. Práce potrvají 45 dní,
během nich bude průjezdný vždy
jeden pruh a provoz na hlavním
tahu bude řízený kyvadlově. (mrk)

Tábor

Nemocnice je
onkologickým
centrem
Všeobecná zdravotní pojišťovna
pracuje na vytvoření Regionálních
onkologických center (ROC). Toto
ocenění nově získala také Nemocni-
ce Tábor. Znamená to, že splňuje
vysoké standardy péče o pacienty,
kteří bojují s rakovinou. „Jsme na
to velmi hrdí, můžeme tak začít
podávat pacientům léčbu delego-
vanou z Komplexního onkologic-
kého centra České Budějovice, při
dodržení všech podmínek. Jedná
se hlavně o diagnostické skupiny
nádorů kolorecta a nádorů prsu,“
uvedla Jiřina Švecová, primářka
onkologického oddělení Nemocni-
ce Tábor. Velkou výhodou je, že
pacienti to budou mít nově za bio-
logickou léčbou blíže. (mrk)


